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Op zondag 22 juni werden de Nederlandse 

greenkeepers met open armen ontvangen op 

Golfclub Gut Larchenhof. Na een goede barbecue 

mochten we zelf een rondje maken over de golf-

baan. We kregen alvast te horen wat we eventu-

eel mochten doen en kregen met zijn vijven een 

hotel toegewezen. Op maandagmorgen werden 

we om half 6 op de golfclub verwacht.

Het is maandagochtend en iedereen is een beetje 

nieuwsgierig wie er allemaal zullen meehelpen 

met het toernooi. Na een korte kennismaking 

blijken er twee Zwitserse, één Belgische, vier 

Hollandse, twee Engelse en drieëntwintig Duitse 

greenkeepercollega’s mee te werken.

Er wordt uitgelegd hoe we moeten rijden, hoe 

er gemaaid moet worden en iedereen krijgt een 

machine toegewezen. Dinsdagmorgen wordt er 

nog iets vroeger begonnen, half vijf, zodat we 

kunnen kijken of we een beetje uitkomen met de 

starttijden. Eigenlijk zijn maandag en dinsdag de 

meest stressvolle dagen op het toernooi; er wordt 

goed gekeken of het qua tijd haalbaar is. Na wat 

kleine wijzigingen in de route gaat het woensdag 

‘voor het echt’. Meestal zijn we met zijn allen om 

een uur of acht klaar, en na het schoonmaken en 

aftanken hebben we rond negen uur een geza-

menlijk ontbijt in de greenkeepersloods. Daarna 

hebben we tijd voor onszelf en kunnen we even 

bijslapen, golfen of het toernooi bekijken. ‘s 

Middags rond half vijf moeten we weer aanwezig 

zijn om de werkzaamheden af te maken. Zo was 

er vaak een ploegje van tien personen dat alle 

fairways naliep om alle divots op te ruimen en 

op te vullen. Greens werden twee keer per dag 

gemaaid (2,2 millimeter) en gerold. Fairways wer-

den ‘s morgens gemaaid (9 millimeter); bij slecht 

weer werd er besloten om ‘s avonds te maaien. 

Vrijdag en zaterdag werd er ‘s morgens al gezegd 

dat we rond de klok van een uur ‘s middags 

weer klaar moesten staan in verband met de 

regenvoorspelling. Vrijdag werd het spel een uur 

onderbroken vanwege onweer. Op het moment 

dat dat beslist werd, kwam er direct een tiental 

BMW’s aangereden om de golfers uit de baan te 

halen. Dat was mogelijk omdat alle paden ver-

hard zijn.

Tijdens de uren die we soms moesten wachten, 

werd er voornamelijk veel kennis uitgewisseld 

met de andere collega’s over het uitvoeren van de 

werkzaamheden op hun baan. Zo vertelde een 

van de collega’s op Gut Lärchenhof zeer enthou-

siast over hun beregeningssysteem: er liggen zo’n 
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1.300 sprinklers over de gehele baan; zelfs de 

bunkers worden nog beregend, zodat het zand 

niet te droog wordt. Maandag en dinsdag wer-

den de fairways nog ‘even’ met de hand bewa-

terd. De greens werden elke dag behandeld met 

aqueduct en met de hand bewaterd; kosten nog 

moeite werden hierbij gespaard.

Opvallend was dat er veel vrouwen meehielpen 

tijdens het toernooi. In het team van Golfclub 

Gut Lärchenhof werken drie dames fulltime mee. 

Ook waren er twee dames uit Zwiterland die 

meehielpen op dit toernooi.

Jeremy Kramer, die de advertentie destijds plaats-

te op de site van Greenkeeper, kwam regelmatig 

even kijken hoe het allemaal ging en of wij ons 

vermaakten, wat zeker het geval was.

‘s Avonds werd er een buffet geregeld en kwam 

de tap die in de loods was neergezet goed van 

pas. Een ieder bleef gezellig een biertje drinken 

en kletsen over het vak.

Op de laatste dag mochten wij, Freek Hendrickx 

en Jolanda Vonder, de hoofdgreenkeeper 

Christoph Vogel even interviewen. Dat ‘even’ 

werd al gauw een paar uur. Wat is deze man 

gedreven in zijn vak.

Christoph Vogel is 42 jaar, getrouwd met Sandra 

en samen hebben ze drie kinderen. Deze waren 

ook vaak op de golfbaan, even kijken hoe het 

met hun vader ging; zo gemoedelijk was het. 

Christoph zit elke dag bijna 45 minuten in de 

auto en woont in Bergisch Glädbach in Zuid-

Duitsland. Hij heeft flink doorgestudeerd en is 

master in landscaping. In zijn vrije tijd mag hij 

graag zijn tuin onderhouden en werkt hij ook 

graag op de boerderij.

Hoelang ben je bezig met de voorbereiding van 

het BMW-toernooi?

Het bemestingsschema en dergelijke is een jaar 

van tevoren wel bekend. We hebben dit jaar wel 

een renovatie doorgevoerd met het verleggen 

van een teebox op hole 16. Dankzij het zachte 

winterweer hebben we dit eerder kunnen doen 

en liep alles op rolletjes. De laatste zes à zeven 

weken voor het toernooi zijn we al druk bezig 

met het verticaal maaien (1 mm door de bodem), 

passen we nog twee keer een topdressing toe 

met gedroogd groen zand en worden de fairways 

geborsteld en gemaaid. De bunkers worden per-

fect geknipt en het bunkerzand wordt nog eens 

aangetrild met een trilplaat.

Hoe doe je dat met de bemesting, bewatering en 

beluchting voor die tijd?

Ik neem monsters en kijk naar het gras zelf. Wij 

gebruiken 90% vloeibare kunstmest en 10% gra-

nulair. Geen enkel jaar is het programma precies 

hetzelfde. Ik zou ook iedereen aanraden om naar 

het gras te kijken en te bemonsteren. De laatste 

bemesting was 10-0-20 (NPK).

Wij zagen dat jullie de greens ooit met pennen 

van 36 mm hol prikten. Hoe ging dat?

De bewerking was super, de greens zijn enorm 

opgeknapt. Toen ik hier elf jaar terug begon, zat 

er een enorme viltlaag in de greens. We heb-

ben ze hol geprikt en het zand erin geveegd. De 

leden waren wat minder blij, maar uiteindelijk is 

het na veel werk enorm opgeknapt.

Hoe houd je de bewatering bij?

Greens laat ik op het randje balanceren. Te veel 

water is gewoon niet goed. Ik zit liever iets onder 

de 19%, wat normaal is, en ik laat ze ook wel-

eens teruglopen tot 9 à 10% water. 

Maandag en dinsdag werden 

de fairways nog ‘even’ met 

de hand bewaterd

Groepsfoto greenkeepers. Naast vijf Nederlanders blijken er twee Zwitserse, één Belgische, twee Engelse en drieëntwintig Duitse greenkeepercollega’s mee te werken.
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Wat is de opbouw van de greens?

We hebben hier de USGA-greenopbouw, 95% 

zand en 5% turf.

Zijn de maaipatronen altijd hetzelfde tijdens een 

groot toernooi?

De Tour geeft voorbeelden en Graeme MacNiven, 

agronomist, komt hier een week van tevoren 

even kijken en de laatste wijzigingen doornemen. 

Ik ben natuurlijk afhankelijk van de hoeveelheid 

personeel die ik kan krijgen op dit toernooi. We 

waren nu met 30 personen. Bij het volgende 

toernooi zou graag nog meer vrijwilligers willen 

hebben. Ik kan nu met deze groep vrijwilligers en 

mijn eigen team de belangrijkste dingen tot in de 

puntjes uitwerken, maar ik zou meer willen doen 

om onze baan nog meer te laten stralen. Dan zijn 

er meer vrijwilligers nodig.

De maaipatronen zijn wel veelal hetzelfde. We 

voegen er nu zelf nog extra dingen aan toe 

en daar is de Tour alleen maar blij mee. Een 

leuk detail: als de bakken vol zitten tijdens het 

maaien, gooi je de inhoud gewoon in het midden 

van het verharde pad; later komt de zuigwagen 

langs om het op te vegen. Er is heel goed over 

nagedacht. Voor ons Nederlanders was dit echt 

een verademing; wat een handigheidjes hier in 

Duitsland!

Welke maaihoogtes worden ‘normaal’ gehan-

teerd?

De greens zitten zo rond de 3,5 mm, voorgreens 

9 mm, approach 10 mm, afslagen 10 mm, fair-

ways 12 mm, semi-rough 25/32 mm, playing 

rough 64 mm en de ongemaaide rough zo hoog 

mogelijk.

Wat voor eisen stellen de leden van Golfclub 

Lärchenhof?

In de zomermaanden willen ze graag stimp 9,5-

10, elke dag. In de wintermaanden worden de 

greens rond de 4,5-5 mm gemaaid. We maaien 

alleen als het kan en rollen wat meer. Op woens-

dag- en vrijdagmiddag gaan wij greenkeepers om 

12.00 uur naar huis. Dan kunnen de dames en 

heren van de golfclub ongestoord spelen.

Wat zijn je eigen ambities op deze prachtige 

baan?

Ik zou nog zo veel meer willen. Ik zou de rough 

nog wel wat willen veranderen, nog mooier krij-

gen. Verder proberen we veel nieuwe dingen uit. 

Het nieuwste wat we geprobeerd hebben, is het 

groene zand op de greens. Hierdoor valt het veel 

minder op dat er bezand is en zijn je leden blij. 

Tijdens het KLM Open op de Hilversumsche werd 

het zand voor de divots gebruikt. Waarom hier 

niet?

Op het moment herstellen we de tees helemaal 

niet; omdat deze elke dag gemaaid worden, is 

het zonde om hieraan je messen te slijten. Op 

de fairways gebruiken we een gewoon mengsel 

zonder toevoeging.

Ik zou nog wel een keer zwart zand wil-

len gebruiken op mijn greens in het voorjaar. 

Hierdoor zou het in theorie eerder op moeten 

warmen. Dat gaan we wellicht nog een keertje 

uitproberen.

Hoeveel collega’s zijn er normaal?

We werken met zijn veertienen op deze baan, 

Hoofdgreenkeeper Christoph Vogel (op de voorgrond) en Graeme MacNiven.

Veel vrouwen hielpen mee tijdens het toernooi. In het team van Golfclub Gut Lärchenhof werken drie dames 
fulltime mee. Ook waren er twee dames uit Zwiterland die meehielpen.

Het nieuwste wat we 

geprobeerd hebben, is het 

groene zand op de greens
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van wie vier via een uitzendbureau. Iedereen heeft een eigen taak. Ik kijk 

ook graag wie er heel erg goed in bepaalde werkzaamheden is, dus we 

rouleren qua werkzaamheden. Veel collega’s lieten trots zien wat ze deden 

en vertelden dat hun ideeën zeker worden voorgelegd aan Christoph en in 

praktijk worden gebracht. Ook de monteur vertelde hierover honderduit; 

echt super om te horen.

Als laatste: wat doe je na het toernooi aan beluchting?

We geven de leden de kans om twee weken te genieten van de baan zoals 

die tijdens het toernooi is. Zij hebben twee weken niet kunnen spelen van-

wege het toernooi en dit is wat we terugdoen. Na deze twee weken zul-

len we zeker beluchten. Een dag na het toernooi was de playing rough al 

gekortwiekt, zodat het toch net even wat makkelijker wordt.

Wat is de taak van Graeme MacNiven in dit geheel?(Toevallig kwam hij op 

dit moment binnen en vertelde ook honderuit.)

Graeme is ervoor verantwoordelijk dat alles er top uitziet. Het mag niet zo 

zijn dat er iets achterblijft. Dat Graeme veel regelt, was wel duidelijk toen 

wij er waren. Hij was net voor een ziekenhuisopname in Duitsland en kon 

een week later pas naar de golfbaan komen. Dat geeft voor de hoofdgreen-

keeper een heleboel extra regelwerk.

Graeme vertelde ook enthousiast over andere golfbanen, ook dat er wel-

eens wat misging. Zo had hij op een golfbaan anderhalve week voor een 

toernooi een bijzonder probleem: het bemesten was niet goed gegaan, er 

was niet genoeg overlapt en naast de donkergroene banen was het nage-

noeg geel. Een oplossing was er ook: een aantal huisvrouwen had besloten 

te helpen. Zij kregen een soort knijpfles met daarin dezelfde meststof, 

om hiermee over de greens te kruipen en de niet overlapte gedeeltes te 

bemesten. Het zag er wat hilarisch uit, maar het werkte zeker. Een dag voor 

aanvang van het toernooi was alles supergroen en waren de niet-bemeste 

banen niet meer te zien. 

Graeme werkt overigens over de gehele wereld om de meest prestigieuze 

banen te helpen met het organiseren van een PGA-toernooi.

Na het interview gingen we gezamenlijk de baan in om te kijken wie de 

felbegeerde beker zou winnen. Na een spannende play-off ging Fabrizio 

Zanotti er met de prijs vandoor. 

‘s Avonds werden we met alle greenkeepers verwacht in de BMW Lounge, 

waar een ‘kleine’ afterparty was. De champagne en het bier vloeiden rijkelijk 

en we hebben tot in de late uurtjes een zeer gezellig feestje gehad.

Het was al met al een superervaring voor ons greenkeepers. Iedereen kreeg 

complimenten voor de werkzaamheden die waren uitgevoerd; ze zouden 

ons graag terugzien op het volgende BMW-toernooi. Wellicht zou het leuk 

zijn om er met nog meer greenkeepers uit Nederland naartoe te gaan.

Stuur of twitter dit artikel door! 

Scan of ga naar:  

www.greenkeeper.nl/artikel.asp?id=9-4900 

Groot in Gras
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